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اشاره:
تشکل های صنعت پلیمر طی جلسه ای که به 
همت انجمن ملی صنایع پلیمر ایران برگزار 
شد؛ در مورد طرح های جدید وزارت صمت 
محصولات  سهمیه بندی  توقف  موضوع  با 
پتروشیمی و حذف دلار از مبنای قیمت گذاری 

این محصولات تبادل نظر و گفت و گو کردند.
انجمن  از  نمایندگانی  حضور  با  جلسه  این 
اتیلن،  پلی  اتصالات  و  لوله  تولیدکنندگان 
اتصالات  و  لوله  تولیدکنندگان  انجمن 
و  کامپاند  تولیدکنندگان  انجمن  پی وی سی، 
نساجی  صنایع  انجمن  پلیمری،  آمیزه های 
ایران، اتحادیه تولید کنندگان و صادرکنندگان 
چرم مصنوعی ایران، انجمن تولیدکنندگان در 
و پنجره ایران، جامعه مدیران و متخصصین 
تولیدکنندگان  انجمن  ایران،  کفش  صنعت 
جامعه  ایران،  مصرف  یک بار  ظروف 
قالب سازان ایران، انجمن تخصصی صنایع 
صنفی  انجمن  قم،  گرانول سازان  همگن 
انجمن  قم،  استان  ماشینی  کفش  صنایع 
صنایع  انجمن  شیمی،  و  پلیمر  مهندسین 
پلیمری استان اصفهان، انجمن همگن صنایع 
پلاستیک استان البرز، انجمن صنایع پلیمری 
و شیمیایی استان خوزستان، انجمن همگن 
پلاستک  همگن  انجمن  کرمان،  پلاستک 
تجارت  و  معدن  صنعت،  خانه  سمنان، 
کارفرمایی  صنفی  انجمن  تهران،  استان 
تجهیزات  تولیدکنندگان  و  ماشین سازان 
تعاونی های  سراسری  اتحادیه  پلیمری، 
تأمین نیاز صنایع پایین دستی پتروشیمی، 
انجمن  تهران،  پلاستیک  همگن  انجمن 
انجمن  ایران،  یورتان  پلی  تولیدکنندگان 
صنایع  انجمن   ،DOP روغن  تولیدکنندگان 
شوینده، بهداشتی و آرایشی ایران، اتحادیه 
صنایع بازیافت ایران، انجمن تولیدکنندگان و 
صادرکنندگان تجهیزات و ملزومات پزشکی، 
انجمن همگن قطعه سازان کشور و نماینده 

بورس کالای ایران برگزار شد.

دکتر سعید ترکمان- رئیس هیئت مدیره انجمن ملی صنایع پلیمر ایران- گفت: 
این جلسه برای تصمیم گیری در خصوص تغییر شیوه قیمت گذاری محصولات 
پتروشیمی تشکیل شده است و از آنجایی که ابهامات زیادی در این طرح قیمت گذاری 
وجود دارد، ما نگران تبعات این تصمیم گیری در پشت درهای بسته ایم که نوعی 
بی احترامی به صنعت است و بسیاری از مسئولین و تولید کنندگان از جزئیات این 

تصمیم گیری بی اطلاع بودند.
 مهندس عباسعلی متوسلیان- رئیس هیئت مدیره انجمن تولیدکنندگان لوله و 
اتصالات پی وی سی- با اشاره به این مطلب که صنعتگران در خصوص شیوه جدید 
قیمت گذاری محصولات پتروشیمی و حذف سهمیه ها نگرانی های جدی دارند، افزود: 
در معاملات اخیر بورس کالا همچنان برای گرید پی وی سی رقابت وجود دارد، از این 
رو باید میزان عرضه مشخص و اصلاح شود تا این مکانیزم های جدید کارآمد باشند.

به گفته وی قیمت پی وی سی اس57 حدود 180 دلار از جهان و اس65 حدود 200 
دلار از چین گران تر است؛ ضمناً  قیمت پی وی سی در ایران نزدیک بنادر هند است 

در حالی که ایران به عنوان دهمین تولیدکننده پی وی سی جهان شناخته می شود.
رئیس هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان لوله و اتصالات پی وی سی تصریح کرد: 
وجود چنین معضلاتی باعث سلب اعتماد صنعتگران به وعده های دولت شده و 
طرحی که تا این حد تاثیرگذار است باید با همکاری فعالان صنعتی اجرا می شد زیرا 
مشورت با بخش خصوصی مطابق با قانون بهبود مستمر فضای کسب و کار الزامی 

است.
و  تولیدکنندگان  اتحادیه  هیئت مدیره  ملک پور-رئیس  مهندس  گفته  به   
صادرکنندگان چرم مصنوعی ایران- مشکلات از جایی شروع شد که پتروشیمی ها 
خصولتی شدند، طرح های متعددی برای سهمیه بندی ها اجرا شد و طی آنها اعلام 
شد چندین نفری که از بورس خرید کرده اند؛ هیچ گاه اقدام به تولید نکرده بودند! لذا 
بسیاری از کسانی که هیچ ارتباطی با تولید پی وی سی امولسیون نداشتند، خریدهای 

بالای هزار تنی انجام دادند
وی خطاب به مدعوین حاضر در جلسه گفت: وقتی با وجود طرح افق و سامانه جامع 
تجارت، وضعیت تولیدکنندگان رفته رفته به سوی بهبود بود؛ دلیل حذف سهمیه ها 

چیست؟!
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 مهندس سعید زکایی- عضو هیئت مدیره انجمن 
ایران- گفت: شاید طرح موجود،  پلیمر  ملی صنایع 
خوب باشد، اما به دلیل عدم شفافیت سیستم های مالیات، 
اجرای طرح مذکور با موانعی روبرو خواهد بود؛ از سوی 
دیگر هنوز شیوه قیمت گذاری برای صنایع تکمیلی شفاف 
نشده است. وی اذعان داشت: در خصوص این طرح نیز 
ابهاماتی وجود دارد و فعالان صنعت پلیمر نگران تبعات 

آن هستند.
به گفته زکایی، در بازارهای آزاد مکانیزم های پلاس و 
ماینس وجود دارد با این وجود در بورس کالا تنها برای 

رقابت و افزایش قیمت بستر وجود دارد.
 دکتر برمک قنبرپور- عضو هیئت مدیره انجمن ملی 
صنایع پلیمر ایران- با اشاره به اجرای طرح افق در 
سال 98 با هدف حرکت اقتصاد کشور به سمت شفافیت؛ 
تحقق  عدم  شاهد  نارسایی ها  برخی  دلیل  به  افزود: 
انتظارات موجود هستیم. با این وجود صنعتگران نسبت به 
طرح های جدید وزارت صمت خوش بین هستند، مشروط 
به تکرار نشدن نارسایی های موجود در طرح های قبلی! 

به  تجارت  جامع  سامانه  که  زمانی  تا  داد:  ادامه  وی 
سامانه های مالیاتی متصل نشود، نمی توان شاهد شفافیت 

در زنجیره تولید، توزیع و مصرف بود.
قنبرپور به سهولت قاچاق محصولات پلیمری نیز اشاره 
کرد و گفت: با افزایش اختلاف میان قیمت رسمی و 

قیمت سوداگری؛ زمینه قاچاق ایجاد خواهد شد.
این فعال صنعتی یادآور شد: اگر مجتمع های پتروشیمی 
ملزم به واردات مواد اولیه ملتهب شود و حتی اراده جدی 
نیز برای آن وجود داشته باشد، بدون شک در ماه هایی که 
از تصمیم تا اجرای واردات طول می کشد، شاهد تشدید 

رقابت ها خواهیم بود.
جمالی-رئیس  مسعود  دکتر  جلسه،  ادامه  در 
هیئت مدیره انجمن صنایع پلیمری استان اصفهان 
پلیمر  صنایع  ملی  انجمن  مدیره  هیئت  عضو  و 
ایران-  خواستار حراست جدی و مستمر دولت از قوانین 
و طرح های مختلف صنعتی شد و گفت: اگرچه در تدوین 
قانون بهبود مستمر فضای کسب و کار، با بدنه ستادی 
وزارت صمت مشورت نشده اما دولت مکلف به مشورت 
با بخش خصوصی است زیرا  بخش خصوصی ثابت 
کرده دنبال رانت جویی نیست و خواهان کسب منافع 
ملی است پس وزارت صمت باید به قانون ارجاع کرده 
و نظرات بخش خصوصی را در طرحها اعمال کند و 

ضمانت اجرایی جدینیز برای طرح ها در نظر گیرد.
شود،  بازار  به  کاذب  تقاضای  ورود  با  وی،  اعتقاد  به 
مدیریت بازار ممکن نیست لذا برای رفع چنین مواردی 

نیازمند مطالعات کارشناسی و اقدامات موثر هستیم.
دکتر شاهین کاظمی- عضو هیئت مدیره انجمن 
صنایع نساجی ایران- اذعان داشت: طی سال های 
اخیر به دلیل رقابت های موجود در بازار سودهای کلانی 
نصیب مجتمع های پتروشیمی شده لذا هیچ تلاشی برای 
بازار داخلی  اولیه برای  واردات و تأمین به موقع مواد 
به عمل نخواهند آورد. وی تأکید کرد: بارها شاهد آن 
بوده ایم که پتروشیمی ها با تمام ظرفیت خود به تولید 
نمی پردازند زیرا باعث کاهش عرضه در بازار و افزایش 
رقابت ها و رشد سودآوری پتروشیمی ها می شود پس باید 
نظارت جدی تری بر عرضه پتروشیمی ها صورت گیرد تا 
صنایع بتوانند از ظرفیت های موجود در کشور استفاده 

کنند .

 مهندس علی لشگری-عضو هیئت مدیره جامعه 
مدیران و متخصصین صنعت کفش ایران- طرح های 
اعلام شده توسط وزارت صمت را دارای ابعاد مختلف 
دانست که نباید بخش خصوصی هزینه ریسک این 

طرح ها، آزمون و خطا ها را بپردازد.
وی نیز خواستار توجه و بهره گیری دولت از نظرات بخش 
خصوصی و تشکل ها در اجرای طرح های توسعه ای شد 
و ادامه داد:  تولید بعضی از محصولات پتروشیمی به 
صورت انحصاری هستند که این امر بر مبنای طرح های 

جدید و تسهیل گر وزارت صمت رفع خواهد شد.
بخش  حساس ترین  را  اجرایی«  »ضمانت  لشگری، 
طرح های جدید دولت برشمرد و از تأمین به موقع مواد 
اولیه واحدهای صنایع تکمیلی به عنوان مهم ترین خواسته 
تشکل های صنعت پلیمر یاد کرد چون در این صورت 

نیازی به صدور دستورالعمل های جدید نیست.
سراسری  اتحادیه  رئیس  در-  حسین  مهندس 
پایین دستی  صنایع  نیاز  تامین  تعاونی های 
پتروشیمی- نیز ابراز داشت: تاکنون اقدامات متعددی 
برای رفع کمبود مواد اولیه وارداتی انجام شده اما همچنان 

شاهد عدم تحقق وعده های دولت هستیم!
مواد  قیمت گذاری  شیوه  تغییر  »طرح  گفت:  وی 
پتروشیمی« اطلاع رسانی نشده و اگر جلسه ای در این 
راستا برگزار گردد؛ چندان کارساز نیست و باید پیشنهادات 
بخش خصوصی مورد توجه و اجرا قرار گیرد؛ در حالی  که 
رئیس جمهور با توسعه صادرات صنایع تکمیلی موافق 
است و ارائه پیشنهادات و دستورالعمل های کارشناسی 

بسیار ضروری به نظر می رسد.
هیئت مدیره  عضو  مواسات-  مهندس  اعتقاد  به   

 25 شماره 224  آبان 1400  



پتروشیمی   ایران- مجتمع های  یورتان  پلی  انجمن 
ملزم به صادرات و آوردن ارز هستند که این امر با تأمین 
نیست  همسو  تولیدکنندگان  پشتیبانی  و  داخلی  بازار 
بنابراین باید سیاست های دولت در راستای حمایت از 
تولید سوق پیدا کند و از تأمین ارز توسط خام فروشی 

دست بردارد.
انجمن  عضو  امین-  صحاف  علیرضا  مهندس 
تولیدکنندگان لوله و اتصالات پلی اتیلن- ابراز داشت: 
در صنایع تکمیلی، به مقوله شفافیت در قیمت گذاری 
توجه بسیاری شده به طوری که در ماه های اخیر به اهداف 

این مقوله نزدیک شده بودیم.
رغم  به  که  نگرانند  صنعتگران  کرد:  خاطرنشان  وی 
تلاش های بسیار برای شفافیت قیمت گذاری، طبق شیوه 
جدید قیمت گذاری چه سرنوشتی در انتظار محصولات 
پتروشیمی خواهد بود زیرا بسیاری از گریدها، التهاب 
جدید  طرح  طبق  آنها  مدیریت  نحوه  و  دارند  بالایی 

مشخص نیست. 
 مهندس امید کوشکی- رئیس هیئت مدیره انجمن 
تولیدکنندگان کامپاند و آمیزه های پلیمری- ضمن 
بیان این مطلب که طرح های ارائه شده از سوی وزارت 
صمت، می توانند برای صنعت پلیمر پیامدهای خوبی 
داشته باشند، افزود:  برای مثال، آزاد شدن بخش تقاضا در 
گریدهایی که تولیدشان بیش از نیاز است، می تواند مواد 
اولیه را آسان تر به دست  تولیدکنندگان برساند و در نهایت 
به رشد صنعت پلیمر منتهی گردد، نقطه قوت دیگر این  
که حذف دلار از شیوه قیمت گذاری، خرید مواد اولیه با 
قیمت های صادراتی را متوقف می کند لذا پیشنهاد می کنم 
نقاط قوت هم مورد توجه قرار گیرد و با انجام فعالیت های 
کارشناسی و اعمال نظر بخش خصوصی طرح ها به 

سمت بهبود سوق پیدا کنند.
انجمن  هیئت مدیره  رئیس  ایرانی-  مهندس 
تخصصی صنایع همگن گرانول سازان قم- بر  توجه 
جدی به شفافیت تأکید کرد و معتقد بود: وقتی پتروشیمی  
در هفته های مختلف به صورت مهندسی عرضه انجام 
می دهد، نمی توان امید چندانی به به شفافیت های بخش 
دولتی داشت؛ از این رو ضمانت اجرایی صحیح در اجرای 
طرح های جدید ضروری است. واقعیت این است که در 
برون سازمانی  به صورت  بخش خصوصی، مشکلات 
در  اجرایی  ضمانت های  ولی  می شوند  رفع  داخلی  و 
بخش دولتی چندان قابل اطمینان نیست. ایرانی افزود: 
به صورت دستوری  قیمت ها  اخیر که  طی سال های 
تعیین شده، شاهد عدم رشد و توسعه صنعت بوده ایم و 
متأسفانه هیچ گاه شیوه قیمت گذاری به سمت شفافیت 
حرکت نکرد و حتی بسیاری از پتروشیمی ها کف عرضه 

را رعایت نکردند.
هیئت مدیره  عضو  داورپناه-  محمدرضا  مهندس 
تا  داشت:  اظهار  ایران-  پلیمر  صنایع  ملی  انجمن 
زمانی که مسأله رقابت برای محصولات پتروشیمی در 
بورس کالا وجود دارد، روش هایی نیز برای افزایش آن 
اخیر  آمار، طی سال های  وجود خواهد داشت و طبق 
پتروشیمی ها به سودهای کلان ناشی از رقابت های ایجاد 
شده در بورس دست یافته اند از این رو باید درآمدهای 
رقابت به عنوان سود پتروشیمی ها شناخته نشود و این 
درآمدها برای توسعه صنعت پتروشیمی هزینه شود به این 
ترتیب تولیدکنندگان مطمئن خواهند شد هزینه رقابت 
به جیب پتروشیمی ها نمی رود و آنان برای رقابت اقدام 
به لابی گری نمی کنند؛ در نهایت بستر تولید محصولات 

متنوع پتروشیمی ایجاد خواهد شد.

 مهندس صادقی نکو- رئیس هیئت مدیره، انجمن 
این  عواقب  داد  هشدار  تهران-  پلاستیک  همگن 
طرح به زیان تولیدکنندگان صنایع تکمیلی خواهد بود 
و به دلیل منافع مشترک دولت، بورس و پتروشیمی در 
گران فروشی ، هر طرحی که موجب افزایش قیمت شود، 

مورد حمایت این نهادها قرار می گیرد! 
 به گفته مهندس علیرضا میربلوک- دبیرکل خانه 
مشکل  تهران-  استان  تجارت  و  معدن  صنعت، 
صنعت این است که صنعت پتروشیمی به عنوان فروشنده 
برای مواد تولیدی خود قیمت می گذارد در حالی که یک 
و  قیمت گذاری  چرخه  برای  باید  واحد  تصمیم گیرنده 
تصمیم های مختلف این بخش وجود داشته باشد؛ پس 
ایجاد یک نهاد مستقل و واحد برای رگولاتوری بازار 
از دولت  بزرگترین خواسته  ما  پتروشیمی  محصولات 

است. 
رئیس  هیئت مدیره  شریفی-  کیانوش  مهندس 
انجمن همگن صنایع پلاستیک استان البرز- اظهار 
کرد: بسیاری از تولیدکنندگان استانی باید مسائل خود 
را از ادارات دولتی در تهران برطرف کنند لذا خواستار 
افزایش اختیارات استانی برای تعیین سهمیه ها هستیم تا 
تولیدکنندگان مسائل خود را بدون اتلاف زمان و هزینه 

برطرف نمایند.
رئیس  ترکمان،  سعید  دکتر  جلسه،  پایان  در   
هیئت مدیره انجمن ملی صنایع پلیمر ایران ضمن 
قدردانی از حضور مدعوین گفت: طرح های جدید وزارت 
صمت هنوز به مرحله اجرای کامل نرسیده ند و باید برای 
اعمال نظر بخش خصوصی در این طرح ها تلاش کرد 
تا دولت با بهره گیری از نظرات تولیدکنندگان، بهترین و 

موثرترین تصمیم ها را اتخاذ نماید.

26   شماره 224 آبان  1400


